
حجت الاسلام و المسلمين 

حسن فرامرزي
  گفت وگو

محمدباقر جلالي شاهكوه، 
فعالي�ت فرهنگ�ي اش را 
سال1379 از سازمان زندان ها شروع مي كند و در ادامه 
كارش به كاشان، بندرتركمن و نقاط ديگر مي رسد. او را 
مي توان در زمره مديران عمل گرا دانست. وی چند وقتي 
اس�ت از س�مت هاي دولتي كن�اره گرفته و ب�ه عنوان 
مديرعامل مجمع ملي خيرين ازدواج به يكي از مهم ترين 
گره هاي اجتماعي و خانوادگي جامعه ايران مي پردازد. 
گفت وگوي ما با او ع�لاوه بر اينكه به جزئيات مش�ي و 
فعاليت اين مجم�ع مي پردازد، از خ�لال ورود به بحث 
ازدواج به آسيب هاي اجتماعي و چالش هايي كه بر سر 
راه مرتفع كردن اين چالش ها به ويژه از رهگذر فعاليت 
نهادهاي دولتي و واس�طه اي وج�ود دارد، مي پردازد. 

      
مجمع ملي خيرين ازدواج نهادي خصوصي 

است؟
بله، ارتباط مجم��ع ملي خيرين ازدواج جوان��ان با نهادها 
مثل ارتباط خيرين مدرسه ساز اس��ت با آموزش و پرورش 
يا خيرين مسكن ساز با وزارت مس��كن يا خيرين سلامت 
با وزارت بهداش��ت. مي دانيد كه چند س��ال است وزارت 
ورزش و جوان��ان به يك معنا متصدي ازدواج هم ش��ده و 
طبيعتاً مؤسس��ات و خيرين ازدواج در پيوند با اين وزارت 
قرار مي گيرند. چهار س��ال قبل در زمان آقاي تندگويان، 
جلسه اي در وزارت ورزش در اين باره تشكيل شد و ما رسماً 
سال قبل توانس��تيم مجوز مجمع ملي ازدواج جوانان را از 
وزارت كش��ور و اداره ثبت بگيريم تا بتوانيم در سطح ملي 
كار كنيم. اولين كاري كه انجام داديم، توانستيم در سطح 
ملي- حدود 15 استان- براي خيرين مان از استانداري ها 
مجوز فعاليت بگيريم؛ ش��عب اس��تاني با مجوز مستقل از 
استانداري استان. ما براي بسياري از استان ها نمايندگي 

داديم و زنجيره ما در 20 تا 25 استان تكميل شد. 
نهادهاي�ي مثل ش�ما در اين س�طح درباره 

ازدواج فعال هستند؟
نهادهاي ملي در بحث ازدواج جوانان بس��يار كم هستند؛ 
اينكه پوشش ملي داشته باشند. لااقل با اين نام و به صورت 

رسمي فقط ما هستيم. 
درباره ازدواج چه خدماتي ارائه مي كنيد؟

خدمات ما از دفتر عقد ش��روع مي ش��ود تا ماه عس��ل، از 
آرايش��گاه و خدمات عروس��ي تا هتل و تالارها. بس��ته به 
مورد زوج هايي داريم كه بخشي از اين خدمات را دريافت 
مي كنند و البته بخ��ش زيادي از زوج ه��ا همه خدمات را 

دريافت مي كنند. 
جهيزيه چطور؟

مهم ترين و پرهزينه ترين خدمت ماست. ما هزينه بالايي 
بابت جهيزيه پرداخت مي كنيم و اگر خيرين ما نباشند،ارائه 
اين خدمت سنگين امكانپذير نيست. از طرفي توجه كنيد 
شما يك بسته غذايي را مي خواهيد به كسي بدهيد، مي شود 
يك ميليون تومان و اگر  هزار بسته غذايي بدهيد، تحسين 
فوق العاده اي پشت سرتان خواهد بود و اسم بزرگ و جنبه 
تبليغاتي وسيعي هم دارد اما اگر همين مبلغ را بخواهيد به 

جهيزيه اختصاص دهيد، مي شود 20جهيزيه. 
الان تأمين جهيزيه براي شما چه هزينه اي 

دارد؟
از 35 تا 100ميليون، بسته به اقليم استاني و ورود خيرين، 

زوجين و نهادهايي كه حضور دارند. 
چه زوج هايي با چه شرايطي اين خدمات را 

دريافت مي كنند؟
ما اداره تحقيق داريم و شرط ما اضعف افراد جامعه است، 
يعني حتي ضعفا را هم در نظر نمي گيريم، چون به تعداد 
كمي از افراد مي توانيم خدمات بدهيم. از ابتداي س��ال 
توانستيم به 313زوج خدمات جهيزيه بدهيم و اگر تمام 
خدمات را در نظر بگيريم، توانس��ته ايم به 10 هزار زوج 
خدمات بدهيم. الان يكي از بهترين آرايشگاه ها در تهران 
اعلام كرده كه با هزينه پايين با ما همكاري مي كند. در 
اين مدت خيلي از خيرين اع��لام آمادگي كرده اند كه ما 

حاضريم خدماتي ارائه كنيم. 
پس ش�ما به دو ش�كل كار مي كنيد: جذب 

منابع مالي و جذب خدمات.
بله، ما هم اهداي مبلغ نقدي داريم و هم اهداي تخصص. 
طرف ت��الارش را در اختيار م��ا قرار مي دهد. در مش��هد 
كس��ي اعلام كرد من حاضرم فقط 30 درصد مبلغ عقد را 

از زوجين بگيرم. 
جذب منابع مالي تان چطور است؟

س��ال هاي قبل به خاطر كرونا خيلي قوي نبود، به خاطر 
همه گيري كرونا خودبه خود كاسبي ها و درآمدها كاهش 
پيدا كرده بود، اما امس��ال خدا را ش��كر بهتر از سال هاي 

قبل است. 
آيا مي شود عددي اعلام كرد؟

ما در اين مدت افزون بر چند ده ميليارد تومان منابع دريافت 
كرده ايم، ولي خدمات بسيار بيشتر از اين منابع است. 

 بودجه اي از وزارت ورزش گرفته ايد؟
متأسفانه هيچ نهاد دولتي يك ريال هم به ما كمك نكرده 
است. بنا بر اين بود كه وزارت ورزش متصدي اين كار شود 
ولی در عمل همكاري نكرد اما خانم خزعلي، معاونت زنان 

رئيس جمهوري همكاري اداري عالي داشته اند. 
چه همكاري اي؟

مثلًا وقتي ما در يك استان برنامه داريم، استانداري آنجا را 
بسيج مي كنند. در اين مدت خيلي به ما كمك كرده اند و 

امكان دارد به طرح هاي مشترك هم برسيم. 
اصلًا چرا به اين داستان ورود كرديد؟

ازدواج يكي از دغدغه هاي امروز نظام، رهبري و دين ماست 
و تبليغات دشمن برخلاف اين دغدغه ها در جهت معكوس 
انجام مي شود، براي اطاله سن ازدواج. بهانه هاي مختلفي 
هم برايش تراشيده مي ش��ود. طرف حاضر است سگ نگه 
دارد اما بچه دار نش��ود. مطالبه فرزندآوري رهبري بدون 
ازدواج كه شدني نيست، بنابراين ما تصميم گرفتيم بنا به 
نياز وارد اين وادي ش��ويم. راه همواري پيش پاي ما نبوده 
اس��ت اما از آنچه اتفاق افتاده راضي هس��تيم. در برخي از 
اس��تان هاي جنوبي به قدري وضعيت بغرنج است كه در 
مخيله كس��ي نمي گنجد. ما هم مي توانستيم مثل خيلي 
از آقايان س��راغ كار دولتي برويم، البته من در كار دولتي 
و رئيس سازمان تبليغات يكي از شهرستان ها بودم، منتها 

تصميم گرفتيم به همراه گروه��ي از اعضاي هيئت مديره 
و خيريني ك��ه مخصوصاً در تهران وج��ود دارند، در بحث 

ازدواج فعاليت كنيم. 
بحث هاي فرهنگي و رواني مرتبط با ازدواج 

را چطور پيش مي بريد؟
در تبلي��غ ازدواج كار فرهنگ��ي انج��ام مي دهي��م، يعني 
هم كار س��تادي و هم كار صف ه��ر دو را انجام مي دهيم. 
خوش��بختانه در اين مدت كارهاي موفقي هم انجام شده 
است. غير از جشنواره ها در كل كشور در بحث مشاوره هاي 
روان شناختي ورود كرده ايم. ان شاء الله به زودي خبر ساخت 
يك مجتمع اقامتي در مشهد را خواهيم داد كه بتوانيم به 

زوجين بي بضاعت خدمات ارائه كنيم. 
خواه ناخواه در اين راه با آسيب هاي اجتماعي 

هم عميق تر آشنا شده ايد. 
ما در كرمان زوجيني داش��تيم كه اولين بار بود كه مشهد 
مي رفتند. در برخي از استان ها مثلًا جنوب استان كرمان 
و سيستان وبلوچس��تان وضعيت به قدري بغرنج است كه 

كلمات نمي توانند آن حد از محروميت را منتقل كنند. 
برايم جالب اس�ت كه يك روحاني از موضع 
خطاب�ه مي آي�د پايين و با چش�م خ�ود با 
محروميت ها روبه رو مي ش�ود و براي ش�ان 

چاره انديشي مي كند. 
من هر جا كه نگاه مقام معظم رهبري براي ارائه خدمات 
بود، جلو رفته و خوشبختانه سعي كرده ام اين خصوصيت 
را در خود پيدا كنم. 14روز تمام در س��يل آق قلا با يك 
تراكتور فعاليت مي ك��ردم. تراكتور را ه��م خودم اجاره 
كرده بودم و هيچ نهادي نمي تواند بگويد من تراكتور داده 
بودم. در بحث سوريه به محض اينكه احساس نياز شد، 
خط مقدم بودم نه به عنوان مبلغ ك��ه به عنوان رزمنده. 
به خاطر خطراتي كه وجود داشت، نمي توانستم ملبس 
باشم. بعد از بحث س��وريه آمدم براي سازمان تبليغات 
شروع به فعاليت كردم و در بحث تبليغي هم صداوسيما 
مس��تندي از ما تهيه كرد كه 9بار از س��يماي جمهوري 
اسلامي پخش شد؛ مس��تند »س��فيران گمنام« كه به 
انعكاس فعاليت هاي عام المنفعه روحانيون- 20روحاني 

در كشور- مي پرداخت، يكي هم بنده بودم. 
با اين همه كار و تجربه به چه دريافتي از بحث 

خانواده و ازدواج رسيده ايد؟
امروز در اين حوزه فكر مي كنم ما دچار استحاله فرهنگي 
شده ايم. اين را به ضرس قاطع مي گويم كه ازدواج و تشكيل 
خانواده در كشور درست اس��ت كه ابعاد اقتصادي دارد اما 
داس��تان فراتر از مؤلفه هاي اقتصادي است. ما با استحاله 

فرهنگي روبه رو شده ايم. 
اين اس�تحاله فرهنگي را قدري بيش�تر باز 

مي كنيد؟
چرا ما به يك فرزند قانع شده ايم، خب پشت اين يك اتفاق 
درون��ي و اعتقادي براي م��ا افتاده اس��ت. همين طور كه 
نمي شود. خيلي از ما به ازدواج نكردن قانع شده ايم. يكي 
از مشكلات امروز جامعه ما عدم ازدواج دهه شصتي هاست. 
40سال از عمر دختر يا پسر گذشته اما هنوز ازدواج نكرده 
است. چيزي كه سابق به عنوان ننگ شناخته مي شد، اگر 

امروز افتخار نباشد، به عنوان يك نقطه منفي نيست. 
ش�ما با اي�ن اف�راد نشس�ت و برخاس�ت 
مي كنيد؟ منظورم اين اس�ت ك�ه چقدر به 
صداي واقعي اي�ن افراد گ�وش مي دهيد، 
ب�دون اينك�ه بخواهيد آنه�ا را ب�ه خاطر 

نگرش شان محكوم كنيد؟
با خيلي از افرادي كه اين حالت را دارند روبه رو ش��ده ام. با 
تمام معضلات مربوط به ازدواج در جامعه مواجه شده ايم. 
با ازدواج نك��ردن، با كودك همس��ري، كودك م��ادري، با 
تفاوت سن خيلي زياد زوجين، با تمام اين مسائل به عينه 

برخورد كرده ايم. من اخيراً در يك��ي از برنامه ها به صورت 
لباس شخصي در ماشين تعدادي از زوجين نشستم. اين 
ماشين مي خواست زوجين را به محل برنامه بياورد. آنها مرا 
نمي شناختند و فكر مي كردند من يكي از آنها هستم. آنجا 
مثلًا زوجي ديدم كه اگر در بيرون مي ديدم، مي گفتم آنها 

پدر و دختر هستند، يعني اين همه اختلاف سني. 
واكنش عاطفي تان به اين پديده ها چيست؟

بسيار بر من سخت مي گذرد. ما ناخواسته متصدي اين كار 
شده ايم و واقعاً هم بنا نيست همه مشكلات را حل كنيم، اما 

گاهي فشار روحي عجيبي را تحمل مي كنيم. 
چرا؟

وقتي توان حل اين همه مس��ئله را در خود نمي بينيم، به 
هم مي ريزيم، از اينكه ما نمي توانيم اين همه مسئله را حل 
كنيم. گاهي ورود مي كنيم و مي بينيم كه يك مسئله اي در 

جايي نهادينه شده است و عملًا نمي توانيم كاري كنيم. 
كودك همس�ري را بيش�تر در اس�تان هاي 

جنوبي ديده ايد؟
بله. فقر مطل��ق واقع��اً آزاردهنده اس��ت. من اخي��راً در 
رودبار جنوبي كرمان زوجي ديدم. از مرد پرسيدم كارتان 
چيست؟ گفت كارگرم. خب كارگر تعريفي دارد. در تهران 
افاغنه به راحتي ماهي 15-10ميليون تومان مي گيرند. 
به او گفتم كار هس��ت؟ گفت اين هفته دو روز كار كردم. 

دست هايش را به من نش��ان داد، پر تاول بود. گفتم كار 
بلدي؟ گفت من موتور را كامل باز مي كنم و مي بندم. 
گفتم چقدر سرمايه مي خواهي كارت را شروع كني؟ 
گفت 5ميليون تومان داشته باشم شروع مي كنم. گفتم 
مگر مي شود؟ گفت همسايه ها مي دانند موتورسازم و در 

حياط خانه مي توانم كار كنم. 
آدم هايي كه ممكن است آن نبوغ و استعداد 
را داشته باش�ند اما فقر شديد فرصت بروز 
آن اس�تعداد را از آنها گرفته است. اولويت 

پوشش خدمات شما قاعدتاً بر استان هايي 
است كه محروميت بيشتري دارند. 
بله، همين طور است. برخي استان ها مثل گيلان 
و مازندران و نظاير آن وضع مالي بدي ندارند 

اما اولويت آنها ازدواج نيست. 
يعني بيش�تر از اينكه مسائل 
مالي دخالت داش�ته باش�د، 

برآوردهاي فرهنگي و رواني كار مي كند. 
بله، همچنان كه اش��اره كردم گاهي مسئله مالي نيست. 
نقطه نظر و جهان بيني فرد است كه او را به اين سمت سوق 

مي دهد كه اصلًا دور و بر ازدواج را خط بكشد. 
پس اينكه اف�راد را به لح�اظ فرهنگي هم 
پوش�ش دهيد و كار ميدان�ي اقناعي انجام 

شود، اين اتفاق دارد مي افتد؟
بله. 

به چه شكل؟
گروه هاي مشاوره ما بسيار قوي هستند، در اشاعه فرهنگ 
ازدواج كار مي كنيم و طرحي هم به خانم خزعلي داده ايم 

كه احتمالاً به فعاليت مشترك گسترده منجر شود. 
ما الان در بحث نهادهاي خيريه موضوعي 
كه داريم اين است كه اين مؤسسات قدري 
بدنام ش�ده اند و مردم اين ترديد را دارند 
كه  آيا منابعي كه اختصاص مي دهند، واقعاً 
دس�ت آن نيازمند مي رس�د يا ن�ه، به جز 
انگشت ش�مار مؤسس�اتي ك�ه خوش نام 
هس�تند، احس�اس مي كنيم در فرهنگ 
عامه ما، مردم خيلي به نهادهاي واسطه اي 
خيريه اعتماد نمي كنند. 
خود شما چقدر اين 
را لمس كرده ايد. 
اينك�ه خيرين 
ممكن  زي�ادي 
اس�ت دوس�ت 
داش�ته باش�ند 
كم�ك كنن�د ولي 
در عين حال حلقه 
واسطه اي معتمد 

شكل نمي گيرد. 
به نظرم آس��يبي كه از آن ياد كرديد، بيش��تر به متوليان 
دولتي برمي گردد. آنچه گفتيد معطوف به نهادهاي خيريه 
دولتي است و بعد از آن تركش هايش به مؤسسات خيريه 
خصوصي هم مي خ��ورد. اينكه ما دفتري كام��لًا مجزا از 
وزارتخانه داريم و جايي و دفتري داريم كه متعلق به نهاد 

دولتي نيست، به ما كمك مي كند با استقلال كار كنيم. 
چطور اعتماد خيرين را جلب مي كنيد؟

در هر برنامه س��عي مي كني��م چند ت��ن از خيرين را با 
خودمان همراه كنيم كه اين چالش ها و اين حجم از فقر 
و گرفتاري را با چشم خود ببينند و براي شان قابل لمس 
باشد. مثلًا در برنامه اي كه در تهران داشتيم، بسياري از 
خيرين را دعوت كرديم و آنها برنامه را از نزديك به شكل 
ملموس ديدند، به خاطر اينكه ببينند كمك هاي ش��ان 
به چه س��متي رفته و حتي اگر نقاط ضعفي وجود دارد 
ببينند، البته گسيل كردن گروه هدف كلان خود به خود 
هزينه خدمات را پايين مي آورد، حتي در خريد جهيزيه، 
چون به ص��ورت كلان مي خريم، خود  به خ��ود هزينه ها 

كاهش پيدا مي كند. 
شما با خيرين ارتباط مي گيريد يا آنها سمت 

شما مي آيند؟
هر دو حالت اتفاق مي افتد. در كار خير نمي توانيد منتظر 
باشيد كه ديگران شما را پيدا كنند. گاهي البته خيرين 
خودش��ان مي آيند و ما را پيدا مي كنند و خدمات ش��ان 
را به صورت رايگان يا با تخفيف ب��الا در اختيارمان قرار 
مي دهند. مواردي هم بوده است كه خيرين مثلًا از خارج 
كشور از طريق فضاي مجازي با ما آشنا شده اند اما قاطبه 
خيرين به واسطه تبليغات دهان به دهان سراغ ما آمده اند. 
بخش قابل توجهي از خيرين به اعتبار شخصي به ما كمك 
مي كنند، يعني حتي ممكن است شناخت چنداني از نهاد 

ما نداشته باشند. 
شما را مي شناسند؟

به مرور شناختند. بعد به هم معرفي كردند و امروز خيرين 
زيادي هستند كه به ما كمك مي كنند. 

زندگي خود شما از چه راهي مي گذرد؟
من زندگي چندان مرفهي ندارم. نه وسيله نقليه مرفهي 

دارم و نه خانه، مستأجرم. 
ولي ميلياردها تومان از زير دست شما رد 

مي شود. 
با توجه به كار ما طبيعي اس��ت. تم��ام خواهر  و 
برادرهاي من وس��يله نقليه و خان��ه دارند. تنها 
كس��ي كه در بين آنها نه وس��يله نقليه خوبي 
دارد و نه خانه اي، من هس��تم. خداوند شايد 
طوري زندگي ما را تعريف كرده كه اين طور 

پيش برود. 
به نظ�رم ب�راي كس�اني ك�ه در اين 
فضاه�ا كار مي كنن�د، جل�ب اعتماد 
مردم خيلي حياتي و مهم است، يعني 
مخاطب بفهمد اين پول ها و منابع به 
شكل درس�تي هزينه مي ش�ود. شما 
در ميدان هستيد و بي اعتمادي مردم 
به مؤسس�ه هاي خيري�ه را احتمالاً از 

نزديك ديده ايد. 
البته من به مؤسسات خيريه بدبين نيستم. سعي 
كرده ام با كميته امداد تفاهمنامه چندميلياردي 
امضا كنم، براي حدود 40هزار زوج در دو س��ال. 
مقدمات تفاهمنامه طي شد اما در نهايت اعلام 
كردند خريد اجناس را بايد خودمان انجام دهيم. 
من به ايشان گفتم بس��يار خب بخريد اما از اين 
قيمتي كه من مي گويم بايد پايين تر باشد. گفتند 
نه. اينجا ب��ه توقف خوردي��م، در حالي كه تمام 

امضاها و پاراف ها موجود است. ما تمام جلسات مقدماتي 
را پشت سر گذاشتيم، حتي آقاي بختياري ورود كرده بود 
ولي منتج به نتيجه نشد و كار متوقف شد. با اين حال من 
به خدماتي كه نهادهاي خدماتي دولتي، از كميته امداد، 
بنياد بركت و ستاد فرمان حضرت امام و جاهاي ديگر ارائه 
مي كنند، بدبين نيستم. ما نهاد تجاري نيستيم. شما امروز 
تمام اجناس ما را بخواهيد ما به قيم��ت خريد، آنها را در 
اختيار ش��ما قرار مي دهيم. به قيمت كارخانه در اختيار 
شماست. ما بنگاه درآمدزا نيس��تيم. بنگاه خيريه واقعي 
هس��تيم، البته ش��ايد اين نگاه از نظر برخي اشتباه باشد 
اما تا به امروز دنبال پش��توانه اقتصادي نرفته ايم. هر چه 
مردم به ما كمك كرده اند، ما اين كمك ها را به گروه هدف 
رسانده ايم و اگر بنا به فعاليت اقتصادي باشد، خود مردم 
انجام مي دهند. ما تا به امروز اي��ن كار را نكرده ايم و بنگاه 

اقتصادي درآمدزا نيستيم. 
وابسته به خير خاصي هم نيستيد؟

اصلًا. 
ش�ما راجع ب�ه خاطره هاي تل�خ گفتيد كه 
وقتي اين حجم از فقر را در برخي استان هاي 
محروم مي بينيد، به هم مي ريزيد؛ اينكه فقر 
به قدري گسترده است كه عملًا نمي توانيد 
كاري انجام دهيد اما در همين فعاليت شما 
وجوه روش�ني هم وجود دارد. ب�ه هر حال 
حركت به س�مت خير و واسطه شدن براي 
يك امر خير خاطرات روش�ني ه�م ايجاد 

مي كند. 
تمام فعاليت من با نهايت لذت اس��ت. ام��روز درآمد يك 
تاكسيران اينترنتي از من بيشتر اس��ت، در حالي كه من 
مديرعامل يك مجمع در س��طح ملي هس��تم، نه من كه 
تمام همكارانم نگاه شان اين طور است، احساس زنده بودن 
مي كنيم، وقتي واسطه اي براي كاهش بارهاي اجتماعي 

مي شويم. 
مجمع چند نفر نيرو دارد؟

در كل كشور حدود 400-300 نفر. ما با نهايت شادي كار 
مي كنيم و شعار هم نداريم. من گاهي از نهادهاي دولتي 
بابت وعده هاي تهي كه به ملت مي دهند، گله مند هستم. 
آقاي رئيس جمهور را در س��الروز ازدواج حضرت فاطمه 
زهرا)س( و اميرالمؤمنين)ع( و هفته ازدواج به تالار وحدت 
آوردند. تيرماه دو سال قبل بود. فكر مي كنم 2هزار زوج در 
آن برنامه بودند. خب رئيس جمهوري كه نمي تواند با آن 
همه مشغله، مطالعه وسيعي در اين باره داشته باشد، اما 
مشاوران و افرادي كه سكان ازدواج به دست آنهاست، مثل 
همين معاونت ازدواج وزارت ورزش در اين باره نقش دارند. 
رئيس جمهور در آن مراسم سه وعده به زوجين كشور داد 

اما هيچ كدام از آن وعده ها اجرايي نشد. 
آن وعده ها چه بود؟

دو وعده در ذهنم اس��ت؛ يكي اين بود كه تم��ام ادارات و 
نهادهاي دولتي موظفند تالارهاي شان را در اختيار زوجين 
قرار دهند. معلوم بود كه اين وعده شدني نيست و نخواهد 
شد، چون با يكس��ري ضوابط اداري منافات دارد. شما به 
همان اداره اي كه دستور داديد تالارش را در اختيار مراسم 
قرار دهد، فردا هم��ان اداره را مؤاخذه مي كنيد كه چرا آن 
حواشي پيش آمده است. وعده دوم اين بود كه وام ازدواج را 
10روزه مي دهيم. دو سال از آن قول رئيس جمهور گذشته 
است و امروز آقاي يامين پور افتخار مي كند كه صف وام از 
چهار ماه كمتر شده اس��ت. اين درد ماست. من به عنوان 
يك بچه انقلاب دردم مي گيرد؛ به عنوان كسي كه جانش 
را براي اين نظام كف دس��تش گذاشته و خواهد گذاشت. 

تعارف هم نداريم. ما انقلابي هستيم و خواهيم ماند. 
چرا ما احساس مي كنيم نهادهاي دولتي ما 
و افرادي كه در اين سازمان ها حضور دارند، 
بعد از مدتي در اين جلسه ها و چارچوب ها 
و اين صوري انديشي و صوري عمل كردن ها 
هض�م مي ش�وند و ب�ه نوعي بي حس�ي و 

استحاله مي رسند. 
آقايان وقتي در رأس كار قرار مي گيرند با عقيده اي محكم 
در اوايل كار اعلام مي كنند كه ما از گزارش پرهيز مي كنيم. 
ما دنبال اين هس��تيم كه كار انجام ش��ود، نه اينكه توليد 
گزارش شود. بعد از مدتي مي بينيم كه كاملًا در همان مسير 
سطحي نگري و وعده هاي توخالي هضم شده اند. تازه بعضي 
از اين افراد به ما ايراد مي گيرند كه چ��را در صف مي رويد 
و كار اجرايي مي كنيد. ش��ما فقط تئوري بدهيد. خيلي از 
آسيب هايي كه امروز در كشور مي بينيم به خاطر اين است 
كه ما در حوزه اجرا كار نكرده ايم، بنابراين برخي فقط دوست 
دارند تئوري بافي كنند. متأس��فانه اين نقطه ضعف وجود 
دارد. متصدي اين كار در كشور، وزارت ورزش و جوانان است 
اما ما به شكل ملموس كار خاصي از اين دوستان نديده ايم. 
اميدواريم خيرين نگاه ويژه اي به ما داشته باشند و بتوانيم 
فعاليت هاي مان را از اضعف به ضعفاي جامعه تعميم بدهيم 
و بتوانيم خدمات مان را گسترش و كار خوبي براي زوجين 
انجام دهيم و به همت خيرين اين اتفاق خواهد افتاد. به هيچ 
وجه كار، كاري نيس��ت كه با يك نهاد يا افراد خاص بشود 

انجام داد، اين كار همت همگاني مي طلبد.

حجت الاسلام والمسلمين محمدباقر جلالي شاهكوه، مديرعامل »مجمع ملي خيرين ازدواج« در گفت وگو با »جوان«: 

استحاله فرهنگی بر ازدواج سايه افکنده است
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آقاي�ان وقت�ي در رأس كار ق�رار مي گيرند با 
عقيده اي محك�م در اوايل كار اعلام مي كنند 
كه ما از گ�زارش پرهي�ز مي كنيم. م�ا دنبال 
اين هس�تيم ك�ه كار انجام ش�ود، ن�ه اينكه 
توليد گزارش ش�ود. بعد از مدت�ي مي بينيم 
كه كام�لًا در همان مس�ير س�طحي نگري و 
وعده هاي توخالي هضم شده اند. تازه بعضي 
از اين افراد به م�ا ايراد مي گيرن�د كه چرا در 
ص�ف مي روي�د و كار اجرايي مي كنيد. ش�ما 
فقط تئوري بدهيد. خيلي از آس�يب هايي كه 
امروز در كش�ور مي بينيم به خاطر اين است 
كه ما در ح�وزه اجرا كار نكرده اي�م، بنابراين 
برخي فقط دوس�ت دارن�د تئوري بافي كنند

چ�را ما به ي�ك فرزن�د قانع 
ش�ده ايم، خ�ب پش�ت اين 
يك اتفاق دروني و اعتقادي 
براي ما افتاده اس�ت. همين 
طور كه نمي ش�ود. خيلي از 
م�ا ب�ه ازدواج نك�ردن قانع 
ش�ده ايم. يكي از مشكلات 
امروز جامعه م�ا عدم ازدواج 
دهه شصتي هاست. 40سال 
از عمر دختر يا پسر گذشته 
اما هنوز ازدواج نكرده است. 
چيزي كه س�ابق ب�ه عنوان 
ننگ ش�ناخته مي ش�د، اگر 
ام�روز افتخ�ار نباش�د، ب�ه 
عنوان يك نقطه منفي نيست
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